

EVIDENCE

OTTAWA, Wednesday, September 24, 2025

The Standing Senate Committee on Foreign Affairs and International Trade met this day at 4:30 p.m. [ET], pursuant to rule 12-13 of the *Rules of the Senate*, to organize the activities of the committee.

[*English*]

Chantal Cardinal, Clerk of the Committee: Honourable senators, as clerk of your committee, it is my duty to preside over the election of the chair. I am ready to receive a motion to that effect.

Senator Woo: I nominate Senator Boehm as chair of this committee.

Ms. Cardinal: Are there any other nominations?

It is moved by the Honourable Senator Woo that the Honourable Senator Boehm do take the chair of this committee.

Is it your pleasure, honourable senators, to adopt the motion?

Hon. Senators: Agreed.

Ms. Cardinal: I declare the motion carried. I invite the Honourable Senator Boehm to take the chair.

Senator Peter M. Boehm (*Chair*) in the chair.

[*Translation*]

The Chair: Thank you, colleagues. I am honoured to continue serving as chair of this committee at such a consequential time for Canada and the world. I look forward to working with all of you.

[*English*]

I also wish to introduce our clerk, Chantal Cardinal, who has spoken already. Chantal has been a committee clerk since 2018. Before being assigned to the Standing Senate Committee on Foreign Affairs and International Trade in 2023, she was the clerk of the Standing Senate Committee on Fisheries and Oceans as well as the Standing Senate Committee on Energy, the Environment and Natural Resources. You have moved upward to other things.

We will now proceed to the election of the deputy chair. I am ready to receive a motion to that effect. Are there any nominations?

Senator Boniface: I nominate Senator Harder.

TÉMOIGNAGES

OTTAWA, le mercredi 24 septembre 2025

Le Comité sénatorial permanent des affaires étrangères et du commerce international se réunit aujourd’hui à 16 h 30 (HE), conformément à l’article 12-13 du *Règlement du Sénat*, pour tenir une réunion d’organisation.

[*Traduction*]

Chantal Cardinal, greffière du comité : Honorables sénateurs, en tant que greffière de votre comité, il est de mon devoir de présider à l’élection d’un président ou d’une présidente. Je suis prête à recevoir une motion à cet effet.

Le sénateur Woo : Je propose la nomination du sénateur Boehm à la présidence de ce comité.

Mme Cardinal : Y a-t-il d’autres candidatures?

L’honorables sénateur Woo propose que l’honorables sénateur Boehm soit élu président du comité.

Plaît-il aux honorables sénateurs d’adopter cette motion?

Des voix : Oui.

Mme Cardinal : Je déclare la motion adoptée. J’invite l’honorables sénateur Boehm à prendre place dans le fauteuil.

Le sénateur Peter M. Boehm (*président*) occupe le fauteuil.

[*Français*]

Le président : Merci, chers collègues. Je suis honoré de continuer à présider ce comité à un moment aussi crucial pour le Canada et pour le monde. Je me réjouis de travailler avec vous toutes et tous.

[*Traduction*]

Je souhaite également vous présenter notre greffière, Chantal Cardinal, qui vient de vous parler. Chantal est greffière de comité depuis 2018. Avant d’être affectée au Comité sénatorial permanent des affaires étrangères et du commerce international en 2023, elle a été greffière du Comité sénatorial permanent des pêches et des océans ainsi que du Comité sénatorial permanent de l’énergie, de l’environnement et des ressources naturelles. Vous avez gravi les échelons pour assumer d’autres fonctions.

Nous allons maintenant procéder à l’élection d’un vice-président ou d’une vice-présidente. Je suis prêt à recevoir une motion à cet effet. Y a-t-il des candidatures?

La sénatrice Boniface : Je propose la candidature du sénateur Harder.

The Chair: Senator Harder has been nominated. Are there any other nominations? If not, is it your pleasure, honourable senators, to adopt the motion?

Hon. Senators: Agreed.

The Chair: I declare the motion carried.

Congratulations, Senator Harder. There is something very familiar about all of this.

[*Translation*]

We now have some routine motions to adopt.

Do I have a mover for motion 3, Subcommittee on Agenda and Procedure?

[*English*]

The Honourable Senator Wilson moved:

That the Subcommittee on Agenda and Procedure be composed of the chair, the deputy chair and two other members of the committee, to be designated after the usual consultations; and

That the subcommittee be empowered to make decisions on behalf of the committee with respect to its agenda, to invite witnesses, and to schedule hearings.

Is it your pleasure, honourable senators, to adopt the motion?

Hon. Senators: Agreed.

The Chair: Thank you. I declare the motion carried.

The two other members appointed to the subcommittee are Senator MacDonald of Nova Scotia and Senator Adler of Manitoba.

[*Translation*]

Do I have a mover for motion 4, to publish the committee's proceedings?

Senator Gerba: So moved.

The Chair: The Honourable Senator Gerba moved:

That the committee publish its proceedings.

[*English*]

Is the motion carried?

Hon. Senators: Agreed.

The Chair: Thank you. I declare the motion carried.

Le président : Le sénateur Harder est proposé. Y a-t-il d'autres candidatures? Si ce n'est pas le cas, plaît-il aux honorables sénateurs d'adopter la motion?

Des voix : Oui.

Le président : Je déclare la motion adoptée.

Félicitations, sénateur Harder. Tout cela me semble très familier.

[*Français*]

Nous avons maintenant quelques motions de routine à étudier.

Est-ce que quelqu'un propose la motion n° 3, portant sur le Sous-comité du programme et de la procédure?

[*Traduction*]

L'honorble sénateur Wilson propose :

Que le Sous-comité du programme et de la procédure soit composé du président, de la vice-présidente et de deux autres membres du comité désigné après les consultations d'usage; et

Que le sous-comité soit autorisé à prendre des décisions au nom du comité relativement au programme, à inviter des témoins et à établir l'horaire des audiences.

Plaît-il aux honorables sénateurs d'adopter la motion?

Des voix : Oui.

Le président : Merci. Je déclare la motion adoptée.

Les deux autres membres nommés au sous-comité sont le sénateur MacDonald, de la Nouvelle-Écosse, et le sénateur Adler, du Manitoba.

[*Français*]

Est-ce que quelqu'un propose la motion n° 4, sur la publication des délibérations du comité?

La sénatrice Gerba : Je la propose.

Le président : L'honorble sénatrice Gerba propose :

Que le comité fasse publier ses délibérations.

[*Traduction*]

La motion est-elle adoptée?

Des voix : Oui.

Le président : Merci. Je déclare la motion adoptée.

Do I have a mover for motion 5 relating to research staff?

Senator Ravalia: So moved.

The Chair: The Honourable Senator Ravalia moved:

That the committee ask the Library of Parliament to assign analysts to the committee;

That the Subcommittee on Agenda and Procedure be authorized to retain the services of experts as may be required by the work of the committee; and

That the chair, on behalf of the committee, direct the research staff in the preparation of studies, analyses, summaries, and draft reports.

Is the motion carried?

Hon. Senators: Agreed.

The Chair: I declare the motion carried.

I now wish to introduce the committee analysts: Brian Hermon and Zak Black.

Brian Hermon has been an analyst with the Library of Parliament since 2012. Before that, I recall you had a brief career at what is now Global Affairs Canada. He has been assigned to the Standing Senate Committee on Foreign Affairs and International Trade since 2020 and was previously assigned to the House of Commons Standing Committee on Foreign Affairs and International Development from 2014 to 2019.

Zachariah — Zak — Black has been an analyst with the Library of Parliament since 2023 and has been assigned to the Standing Senate Committee on Foreign Affairs and International Trade since 2024.

Do I have a mover for this motion?

Senator Al Zaibak: So moved.

The Chair: Thank you. Welcome back to our hard-working analysts. We'll make sure to give you a lot of work during this session.

Do I have a mover for motion 6, which is the authority to commit funds and certify accounts?

Senator Hébert: So moved.

Y a-t-il un proposeur pour la motion 5 concernant le personnel de recherche?

Le sénateur Ravalia : Je propose la motion.

Le président : L'honorablesénateur Ravalia propose :

Que le comité demande à la Bibliothèque du Parlement d'affecter des analystes au comité;

Que le Sous-comité du programme et de la procédure soit autorisé à faire appel aux services d'experts-conseils dont le comité peut avoir besoin dans le cadre de ses travaux; et

Que la présidence, au nom du comité, dirige le personnel de recherche dans la préparation d'études, d'analyses, de résumés et de projets de rapport.

La motion est-elle adoptée?

Des voix : Oui.

Le président : Je déclare la motion adoptée.

Je souhaite maintenant vous présenter les analystes du comité : Brian Hermon et Zak Black.

Brian Hermon est analyste à la Bibliothèque du Parlement depuis 2012. Avant cela, je crois me souvenir que vous avez brièvement travaillé à ce qui est aujourd'hui Affaires mondiales Canada. Il est affecté au Comité sénatorial permanent des affaires étrangères et du commerce international depuis 2020. Auparavant, de 2014 à 2020, M. Hermon était affecté au Comité permanent des affaires étrangères et du développement international de la Chambre des communes.

Zachariah — Zak — Black est analyste à la Bibliothèque du Parlement depuis 2023 et il est affecté au Comité sénatorial permanent des affaires étrangères et du commerce international depuis 2024.

Y a-t-il quelqu'un pour appuyer cette motion?

Le sénateur Al Zaibak : Je l'appuie.

Le président : Merci. Bienvenue à nos analystes qui ne ménagent pas leurs efforts. Nous veillerons à vous donner beaucoup de travail pendant cette session.

Y a-t-il quelqu'un pour appuyer la motion 6, qui concerne le pouvoir d'engager des fonds et d'approuver des comptes à payer?

La sénatrice Hébert : Je propose la motion.

[Translation]

The Chair: The motion is the following:

That, pursuant to section 6(1), chapter 3:05 of the *Senate Administrative Rules*, authority to commit funds be conferred individually on the chair, the deputy chair, and the clerk of the committee.

[English]

That, pursuant to section 7(1), chapter 3:05 of the *Senate Administrative Rules*, authority for certifying accounts payable by the committee be conferred individually on the chair, the deputy chair, and the clerk of the committee; and

That, notwithstanding the foregoing, in cases related to consultants and personnel services, the authority to commit funds and certify accounts be conferred jointly on the chair and deputy chair.

Is the motion carried?

Senator Al Zaibak: I have a question for clarification, if it's possible. In the second paragraph where it says, "conferred individually on the chair, the deputy chair, and the clerk," what does that mean? Does that mean each one of them separately from the others has that authority?

The Chair: This is usually the moment where I turn to the clerk for her explanation.

Ms. Cardinal: This is just when we are paying witness reimbursements or claims for travel when they come to our committee. I will approve those claims, for example. If I'm travelling with the committee, then the chair would approve my claim. It's the natural process for approving claims that are received from witnesses.

Senator Al Zaibak: Each one is authorized separately?

Ms. Cardinal: No, it's not each one separately. It just depends on what type of claim it is.

Senator Al Zaibak: I see. Okay. Thank you.

The Chair: Thank you. Is the motion carried?

Hon. Senators: Agreed.

The Chair: Thank you. Do I have a mover for motion 7?

Senator Busson: So moved.

[Français]

Le président : La motion est la suivante :

Que, conformément à l'article 6(1), chapitre 3:05 du *Règlement administratif du Sénat*, l'autorisation d'engager des fonds du comité soit conférée individuellement au président, au vice-président et à la greffière du comité.

[Traduction]

Que, conformément à l'article 7(1), chapitre 3:05 du *Règlement administratif du Sénat*, l'autorisation d'approuver les comptes à payer au nom du comité soit conférée individuellement au président, au vice-président et à la greffière du comité; et

Que, nonobstant ce qui précède, dans les cas relatifs aux services de consultants et de personnel, l'autorisation d'engager des fonds et d'approuver les comptes à payer soit conférée conjointement au président et au vice-président.

La motion est-elle adoptée?

Le sénateur Al Zaibak : J'ai une question à poser pour obtenir des précisions, si possible. Au deuxième paragraphe, où il est dit « conférée individuellement au président, au vice-président et à la greffière », qu'est-ce que cela signifie? Cela signifie-t-il que chacun d'entre eux, séparément des autres, dispose de ce pouvoir?

Le président : C'est généralement à ce moment-là que je me tourne vers la greffière pour qu'elle nous donne des explications.

Mme Cardinal : Cela concerne uniquement les remboursements des frais des témoins ou les demandes de remboursement des frais de déplacement des témoins qui se présentent devant le comité. J'approuve ces demandes, par exemple. Si je voyage avec le comité, c'est le président qui approuve ma demande. C'est le processus normal pour approuver les demandes reçues des témoins.

Le sénateur Al Zaibak : Chacun est autorisé séparément?

Mme Cardinal : Non, ce n'est pas chacun séparément. Cela dépend simplement du type de demande.

Le sénateur Al Zaibak : Je vois. D'accord. Merci.

Le président : Merci. La motion est-elle adoptée?

Des voix : Oui.

Le président : Merci. Y a-t-il un proposeur pour la motion 7?

La sénatrice Busson : Je la propose.

[*Translation*]

The Chair: Senator Busson moved:

That the committee empower the Subcommittee on Agenda and Procedure to designate, as required, one or more members of the committee and/or such staff as may be necessary to travel on assignment on behalf of the committee.

Is the motion carried?

Hon. Senators: Agreed.

[*English*]

The Chair: Thank you. Do I have a mover for motion 8?

Senator Ataullahjan: So moved.

The Chair: Senator Ataullahjan, thank you. This is the designation of members travelling on committee business.

The Honourable Senator Ataullahjan moved:

That the Subcommittee on Agenda and Procedure be authorized to:

1) determine whether any member of the committee is on “official business” for the purposes of paragraph 8(3)(a) of the Senators Attendance Policy, published in the *Journals of the Senate* on Wednesday, June 3, 1998; and

2) consider any member of the committee to be on “official business” if that member is: (a) attending an event or meeting related to the work of the committee; or (b) making a presentation related to the work of the committee; and

That the subcommittee report at the earliest opportunity any decisions taken with respect to the designation of members of the committee travelling on committee business.

Is the motion carried?

Hon. Senators: Agreed.

The Chair: Thank you very much, colleagues.

[*Translation*]

Motion 9 has to do with witness expenses. Do I have a mover for motion 9?

[*English*]

Senator Harder: So moved.

The Chair: Senator Harder, thank you.

[*Français*]

Le président : La sénatrice Busson propose :

Que le comité autorise le Sous-comité du programme et de la procédure à désigner, au besoin, un ou plusieurs membres du comité, de même que le personnel nécessaire, qui se déplaceront au nom du comité.

La motion est-elle adoptée?

Des voix : D'accord.

[*Traduction*]

Le président : Merci. Y a-t-il un proposeur pour la motion 8?

La sénatrice Ataullahjan : Je la propose.

Le président : Sénatrice Ataullahjan, merci. Il s'agit de la désignation des membres qui voyagent pour les affaires du comité.

L'honorablesénatrice Ataullahjan propose :

Que le Sous-comité du programme et de la procédure soit autorisé à :

1) déterminer si un membre du comité remplit un « engagement officiel » au sens de l'alinéa 8(3)a) de la Politique relative à la présence des sénateurs, publiée dans les *Journaux du Sénat* du mercredi 3 juin 1998; et

2) considérer qu'un membre du comité remplit un « engagement officiel » si ce membre : a) assiste à une activité ou à une réunion se rapportant aux travaux du comité; ou b) fait un exposé ayant trait aux travaux du comité; et

Que le sous-comité fasse rapport à la première occasion de ses décisions relatives aux membres du comité qui voyagent pour les affaires du comité.

La motion est-elle adoptée?

Des voix : D'accord.

Le président : Merci beaucoup, chers collègues.

[*Français*]

La motion n° 9 porte sur les dépenses des témoins. Est-ce que quelqu'un propose la motion?

[*Traduction*]

Le sénateur Harder : Je propose la motion.

Le président : Sénateur Harder, merci.

The Honourable Senator Harder moved:

That, pursuant to the Senate guidelines for witness expenses, the committee may reimburse reasonable expenses related to the appearance of one witness per organization upon application, but that the chair be authorized to approve expenses of a second witness from the same organization should there be exceptional circumstances.

Is the motion carried?

Hon. Senators: Agreed.

The Chair: Thank you.

[*Translation*]

The next motion is on communications.

The Honourable Senator Gerba moved:

That the Subcommittee on Agenda and Procedure be empowered to direct communications officer(s) assigned to the committee in the development of communications plans and products where appropriate and to request the services of the Senate Communications Directorate for the purposes of the promotion of their work; and

That the Subcommittee on Agenda and Procedure be empowered to allow coverage by electronic media of the committee's public proceedings with the least possible disruption of its proceedings, at its discretion.

Is the motion carried?

Hon. Senators: Agreed.

The Chair: Thank you, colleagues.

[*English*]

The communications officer assigned to the Standing Senate Committee on Foreign Affairs and International Trade is Sabryna Lemieux, who is here with us over there in the back. She has been assigned to this committee since 2024.

Good to have you back, Sabryna. Thank you very much.

Colleagues, this brings us to the final item before adjournment, and that is Other Business. And under Other Business, I just want to say that the committee will meet on Wednesdays from 4:15 p.m. to 6:15 p.m. Today was a special start time of 4:30 p.m. We thought the session would go until four o'clock, and, of course, there was the group photo for Orange Shirt Day. And then the committee will meet on Thursdays from 10:30 a.m. to 12:30 p.m.

L'honorable sénateur Harder propose :

Que, conformément aux lignes directrices du Sénat régissant les frais de déplacement des témoins, le comité puisse rembourser les dépenses raisonnables liées à la comparution d'un témoin par organisme qui en fait la demande, mais que la présidence soit autorisée à approuver le remboursement des dépenses d'un deuxième témoin du même organisme dans des circonstances exceptionnelles.

La motion est-elle adoptée?

Des voix : Oui.

Le président : Je vous remercie.

[*Français*]

La motion suivante porte sur les communications.

L'honorable sénatrice Gerba propose :

Que le Sous-comité du programme et de la procédure soit autorisé à diriger le travail des agents de communication affectés au comité pour l'élaboration de plans et de produits de communication, s'il y a lieu, et à demander les services de la Direction des communications, de la télédiffusion et des publications du Sénat pour promouvoir leur travail; et

Que le Sous-comité du programme et de la procédure soit autorisé à permettre la diffusion des délibérations publiques du comité par les médias d'information électroniques, de manière à déranger le moins possible ses travaux et à sa discrétion.

La motion est-elle adoptée?

Des voix : D'accord.

Le président : Merci, chers collègues.

[*Traduction*]

L'agente de communication affectée au Comité sénatorial permanent des affaires étrangères et du commerce international est Sabryna Lemieux. Elle est ici avec nous, au fond de la salle. Elle est affectée à ce comité depuis 2024.

Ravi de vous revoir, madame Lemieux. Merci beaucoup.

Chers collègues, cela nous amène au dernier point avant la levée de la séance, à savoir Autres affaires. À ce sujet, je tiens simplement à dire que le comité se réunira les mercredis de 16 h 15 à 18 h 15. Aujourd'hui, la séance a débuté exceptionnellement à 16 h 30. Nous pensons qu'elle se terminera à 16 heures, mais il y a eu la photo de groupe pour la Journée du chandail orange. Le comité se réunira ensuite les jeudis de 10 h 30 à 12 h 30.

This brings us to the end of our meeting. I want to thank you for your participation today. In particular, I want to extend a warm welcome to the senators who have not been members of this committee before: Senator Adler of Manitoba, Senator Ataullahjan of Ontario, Senator Hébert of Quebec and Senator Wilson of British Columbia, it is great to have you with us. I think you will find our work, hopefully, interesting. There certainly will be lots to do.

We will reconvene tomorrow in camera at 10:30 a.m. in this room to discuss our future business, so bring all your best ideas and be ready for a good discussion.

I would ask the steering committee members to please stay behind for just a few minutes after this meeting. Thank you.

(The committee adjourned.)

Cela nous amène à la fin de notre réunion. Je tiens à vous remercier d'avoir été présents. Je souhaite tout particulièrement la bienvenue aux sénateurs qui ne faisaient pas encore partie de ce comité, c'est-à-dire le sénateur Adler du Manitoba, la sénatrice Ataullahjan de l'Ontario, la sénatrice Hébert du Québec et le sénateur Wilson de la Colombie-Britannique. Je suis ravi de vous compter parmi nous. J'espère que vous trouverez notre travail intéressant. Il y aura assurément beaucoup à faire.

Nous nous réunirons à nouveau demain à huis clos à 10 h 30 dans cette salle pour discuter de nos activités futures. Venez donc avec vos meilleures idées et soyez prêts pour une bonne discussion.

Je demanderais aux membres du comité directeur de bien vouloir rester quelques minutes après la réunion. Merci.

(La séance est levée.)
